



**ခွန်အဲန်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊
လီာ်ခါာ်သးဝဲလီာ်ခိာ်သ့ာ်
ကီာ်သူလုာ်
www.knuhq.org**

တၢ်ကရ၊ကရိသ့ာ်ထီၣ်ခွန်အဲန်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊ပဲာ်ထီၣ်(၇၅)နံၣ်အမုၢ်နံၣ်
ခွန်အဲန်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊,ကရ၊ခိာ်သးခိာ်ကျါာ်ဒိာ်စိစိမူတူစ့ဖိအလံာ်ဟ့ာ်ယုာ်

နံၣ်သီ-ထုကူာ်လါထီၣ်(၅)သီ,၂၇၆၁နံၣ်
လါဖုၤတြူၤအါရံၤ(၅)သီ,၂၀၂၂နံၣ်

ခွန်အဲန်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊ခိာ်န့ၢ်,ကရ၊ဖိဒီးကညီဖိခဲလၢာ်သ့ာ်သုဇာ

၂၀၂၂နံၣ်, လါဖုၤတြူၤအါရံၤ(၅)သီအနံၣ်အံၤ မ့ၢ်တၢ်ကရ၊ကရိသ့ာ်ထီၣ် ခွန်အဲန်ယူဂ်- ကညီဒီ
ကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊ ပဲာ်ထီၣ်ဝဲ (၇၅) နံၣ် အမုၢ်နံၣ်န့ၢ်လီၤ. မ့ၢ်နံၣ်အံၤ ယဆါဂုၤဆါဝါဘၣ် ကညီဒီကလုာ်
စာဖိုင်ကရ၊ ခိာ်န့ၢ်, ကရ၊ဖိဒီး ကညီဖိခဲလၢာ် လါကအိာ်ပဲာ်ဒီး ကရ၊အသး လါတၢ် မၤလါပဲာ် ကညီ
ဒီကလုာ်အထံၣ်ကီာ်သးတၢ်ပညိာ်တဖၣ်လါကညီကလုာ်အတၢ်ဘျးတၢ်ဖိုင်အဂီၢ်န့ၢ်လီၤ.ခွန်အဲန်ယူဂ်
-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊ အံၤ ဘၣ်တၢ်ကရ၊ကရိ သ့ာ်ထီၣ်အီၤ လါကညီ ဒီတကလုာ် အခါာ်စး
လါထံကီာ်ဒီတဘျး အတၢ်အိာ်ဖိုင် လါဘၣ်တၢ်မၤအီၤ လါဝုာ်တကူာ် အပူၤ ဝဲ ၁၉၄၇ နံၣ်, လါဖုၤတြူၤ
အါရံၤ (၅)သီ အနံၣ်န့ၢ်လီၤ. အတၢ်ပညိာ်ကွၢ်စိန့ၢ် ကဆါထီၣ် ခါာ်စးဝဲ ကညီဒီတကလုာ်, ဒီးရိာ်ဖိုင်
ဒီးတၢ်တိခိာ်ရိာ်ခဲ ကညီဒီတကလုာ် လါကဟ်ဖိုင်ထီၣ်သး ဒီး ဝဲလီာ်မၤလါပဲာ်ဝဲ ကညီဒီတကလုာ်
အတၢ်ပညိာ်ကွၢ်စိ ဒီးထံၣ်ကီာ်သး အတၢ်မိာ်န့ၢ်သးလီၤအဂီၢ်န့ၢ်လီၤ. ဒ်ကညီဒီတကလုာ် အတၢ်ဟ့ာ်
မူဒါအိာ်ဝဲအသိး ခွန်အဲန်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊ အံၤအိာ်ဆါထီၣ်ဝဲ ဂါာ်ဂါာ်ကျါၤကျါၤ
ဒီးဝဲလီာ်တၢ်တုၤပဲာ်ထီၣ်ဝဲ(၇၅)နံၣ်လံၤန့ၢ်လီၤ.လါပထံပကီာ်အတၢ်စံာ်စိၤတဲာ်စိၤအပူၤန့ၢ်ခွန်အဲန်ယူဂ်-
ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊အံၤ မ့ၢ်ကညီကလုာ် အတၢ်ကရ၊ ကရိလါ အသးသမူ အထီကတၢ် ဒီးအိာ်
ဆါထီၣ်ဝဲန့ၢ်ဂါာ်ဂါာ်ကျါၤကျါၤန့ၢ်လီၤ.

ခွန်အဲန်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊ခိာ်န့ၢ်,ကရ၊ဖိဒီးကညီဖိခဲလၢာ်သ့ာ်သုဇာ

ခွန်အဲန်ယူဂ်-ကညီဒီကလုာ် စာဖိုင်ကရ၊ အံၤ ဘၣ်တၢ်ကရ၊ကရိသ့ာ်ထီၣ်အီၤလါ ကညီ
တၢ်ကရ၊ကရိ (၄) ကရ၊ လါအမုၢ်ဝဲ ကညီဒီကလုာ်ကရ၊ (Karen National Association-KNA), ဘူးဒး
ကညီဒီကလုာ်ကရ၊ (Buddhist Karen National Association- BKNA), ကညီလီာ်ခါာ်သး ကရ၊ (Karen
Center Organization- KCO) ဒီး ကညီသးစါကရ၊ (Karen Youth Association-KYO) တဖၣ်န့ၢ်လီၤ.
ဝဲန့ၢ်အဆါကတီာ် မ့ၢ်တၢ်ဟ်ဖိုင်ထီၣ်က့ၤ ကညီကလုာ်အတၢ်ကရ၊ကရိခဲလၢာ်တခါယီ ဆူ ခွန်အဲန်ယူဂ်-
ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရ၊ (Karen National Union-KNU) န့ၢ်လီၤ. မ့ၢ်ကညီကလုာ် လါထံကီာ်ဒီတဘျး

ဟ့ၣ်စိဟ့ၣ်ကမီၤ ဒီးဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲ တၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲ ဆူ ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီၣ်ဒီကလုာ် စၢဖျိၣ်ကရၢ လၢကဆၢ ထၢၣ်ခၢၣ်စး, ရိၣ်ဖျိၣ်, ပံးစုနဲၣ်ကျဲၤ ဒီးတီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲဝဲ ကညီၣ်ကလုာ် ဒီးဂဲၤလိာ် မၤလၢပဲၤ ကညီၣ်ဒီကလုာ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ဒီးကညီၣ်ကလုာ်အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢခိၣ်န့ၣ်,ကရၢဖိဒီးကညီၣ်ဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်

ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီၣ်ဒီကလုာ် စၢဖျိၣ်ကရၢ တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲ ဒီးဂဲၤလိာ်တၢ် လၢကညီၣ်ဒီတကလုာ် အထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သး ဒီးကညီၣ်ဒီတကလုာ် အတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်အဂီၢ် လၢတၢ်မုၢ်တၢ်ခုၣ် ဒီးလၢထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သး အကျဲလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, လၢတၢ်ဂ့ၢ်အါမံၤအယီၤ စးထီၣ်ဖဲ ၁၉၄၉, လၢယနူၤအါရံၣ်(၃၁)သီအနံၤန့ၣ် ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢအံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤဝဲဆူစုကဝဲၤတၢ်ဒုးပၢ်ဆၢအပူၤလၢတၢ်ဒီတဒၢ ဒီးတၢ်မၤလၢပဲၤ ကညီၣ်ဒီကလုာ် အတၢ်မိၣ်န့ၣ်သးလီၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. အယီၤ, ကညီၣ်ဖိတဖၣ် ဘၣ်စးထီၣ်ကွဲး က့ၤဝဲကညီၣ်အတၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤလၢသ့ၣ်ထံ, လၢသးသမူဒီးလၢနီၢ်ခိကွၢ်ဂီၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤ လၢဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤ လၢသ့ၣ်ထံ, လၢသးသမူ ဒီးလၢနီၢ်ခိကွၢ်ဂီၤတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤဟးဂီၤ ဒီးလီၤမၢ်ကွံာ် လုၤတက့ၤ တန့ၢ်တသ့ဘၣ်. လၢတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤအယီၤန့ၣ် ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ် -ကညီၣ် ဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢ ဘၣ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲဝဲ ကညီၣ်ဒီတကလုာ် အထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သး, အိၣ်ဆၢထၢၣ် ဒီးဂဲၤလိာ်မၤလၢပဲၤဝဲ ကညီၣ်ဖိ အထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သးဒီးကညီၣ်ဒီတကလုာ်အတၢ်ပညိၣ်ကွၢ်စိတုၤမုၢ်မဆါတနံၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢခိၣ်န့ၣ်,ကရၢဖိဒီးကညီၣ်ဖိခဲလၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်

လၢတၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲ ကညီၣ်ဒီကလုာ် အထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သး တၢ်ဂဲၤလိာ် ဒီးတၢ်ဒုးပၢ်ဆၢ ဒီတကတီၢ် န့ၣ် ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢ ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်တုၢ်ဝဲဒီး တၢ်အိၣ်သး အကလုာ်က လုာ် လၢအတၢ်တၢ်ဒီးကရၢအတၢ်အိၣ်ဂၢ်ဆိးကျၢၤလၢတၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲ အပတီၢ်မ့ၢ်ဂ့ၤ,လၢကရၢအဒွဲပူၤမ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီးလၢပပုၤကလုာ်အသိးအကျါမ့ၢ်ဂ့ၤ အိၣ်တုၢ်ဝဲဒၣ် အါမံၤအါဘျီန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢ ကညီၣ် တၢ်ဒုးပၢ်ဆၢ စးထီၣ် အဆၢကတီၢ်န့ၣ် တၢ်ပာ်ကပၤကွံာ် ခုၣ်အဲၣ်ယုၣ်-ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢ အထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သး တၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲဒီးလီၤကဝီၤဒုးယၤအစီၤပၤဖိတဖၣ်ဒိၣ်စိတုၢ်ဝဲတလီၢ်လီၢ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲ၁၉၅၆န့ၣ်တၢ်ပာ်လီၤ က့ၤကညီၣ်တၢ်ပာ်ဆၢအကျဲသနူ(၂)ဘိတဘိ,ဒီးလၢတၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲက့ၤကညီၣ်အထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သးတၢ်ပာ်ဆၢ အဂီၢ်န့ၣ် တၢ်ကရၢကရိထီၣ် (KNUP) ဒီး (KRC) လၢ ကတီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲဝဲ တၢ်ပၤတၢ်ပြး အတၢ်မၤတဖၣ် အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲအပတီၢ်န့ၣ်ထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သးသနူဒီးတၢ်ပာ်သးလၢတၢ်ပာ်ဆၢတၢ်လဲၤကျဲအဖိခိၣ် တၢ်ထံၣ်တၢ်ဒ်သိးလိာ်သးအယီၤတၢ်လီၤမုၢ်လီၤဖးအိၣ်ထီၣ်တုၢ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.အယီၤ,ပုၤမၤသကိးတၢ်တနီၤန့ၣ် အတၢ်စုၢ်တၢ်နာ် ဟးဂီၤ, အသ့ၣ်လီၤဘျးသးလီၤဘျါ ဒီးပာ်တုၢ်ကွံာ်ဝဲ တၢ်ဂဲၤလိာ် ဒီး တၢ်မၤသကိးန့ၣ် အိၣ်ဝဲအါမးန့ၣ်လီၤ. ပုၤတနီၤန့ၣ် ယုထံၣ်န့ၢ်ဝဲ အနီၣ်ကစၢ်အဘျး လၢကညီၣ် တၢ်ပာ်ဆၢ တၢ်မၤအဖိခိၣ် မ့ၢ်ဂ့ၤ ဒီးတၢ်စုးကါကမၢ် တၢ်စိကမီၤ လၢတၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲအသိးအကျါ မ့ၢ်ဂ့ၤ အိၣ်စုၢ်ကိးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ခိၣ်န့ၣ်ပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ် ဂဲၤလိာ်ရိဖျိၣ်က့ၤဝဲ တၢ်ထံၣ် လၢတလီၤပလိာ်တဖၣ် ဒီးဘျီဘၣ် မၤလီၤက့ၤဝဲ တကတီၢ်ဝံၤတကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. န့ၣ်အသိး, န့ၣ်ထံၣ်ရူၢ် ကီၢ်သး တၢ်အိၣ်သး အတၢ်ဆိတလဲ အိၣ်ထီၣ်ဝဲအသိးန့ၣ် ဟ့ၣ်ထီၣ်တုၢ်ဝဲ အတၢ်တီၣ်ခိၣ်ရိၣ်မဲဲ ဒီးကူၣ်လိာ်သကိး, ဒီးပာ်လီၤသကိးဝဲ ထံၣ်ရူၢ်ကီၢ်သးတၢ်ကူၣ်ကျဲၤခိၣ်သ့ၣ် ဒီးတၢ်ကူၣ်ရဲၣ်ကျဲၤသ့ၣ် တဖၣ် တကတီၢ်ဘၣ်တကတီၢ် ဒီးမၤဖျါထီၣ်ဝဲ အမိၢ်လံၤမိၢ်ပုၤတဆိဝံၤတဆိန့ၣ်လီၤ.

ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢခိန်နၢ်,ကရၢဖိဒီးကညီဖိခဲလၢာ်သ့ဒ်သ့ဒါ

ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီ ကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ အတၢ်ပညိဉ်ကွၢ်စိ အခိဉ်သ့ဒ်န့ဉ် မ့ၢ်တၢ်ဂဲၤလိာ် မၤလၢပဲၤ ကညီထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲး တၢ်ပညိဉ်ကွၢ်စိ လၢအမ့ၢ်ဝဲ တၢ်သ့ဒ်ထီဉ် ဖဲဒ်ဒဲးန့ဉ် ဒံဉ်မိဉ်ကရၢခိန်စံဉ် ကီၢ်စာဖိုင် လၢအုဉ်ကီၤဝဲ ဒံဉ်မိဉ်ကရၢခိန်စံဉ် ခွဲးယၢာ်, ကလုာ် တၢ်ထဲသိးတုၤသိးဒီး တၢ်စံဉ်ညိဉ် ပၤလီၤသး ခွဲးယၢာ် အလၢအပွဲၤ လၢပုၤကိးကလုာ်ဒဲးအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. လၢတၢ်မၤလၢပဲၤ တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢာ် တဖဉ်အံၤ ကန့ၢ်ကသ့ဝဲအဂီၢ်န့ဉ် တၢ်ကဘဉ်သ့ဒ်ထီဉ် တၢ်မုာ်တၢ်ခုဉ် အမ့ၢ်အတီ လၢအိဉ်ဒီး တၢ်ထဲသိးတုၤသိး လၢတၢ်ထံဉ်လိာ်စံးကတီၤသကိးထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲးတၢ်မၤအပူၤန့ဉ်မ့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအကါဒိဉ်ကတၢ်န့ဉ်လီၤ.

ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢခိန်နၢ်,ကရၢဖိဒီးကညီဖိခဲလၢာ်သ့ဒ်သ့ဒါ

ပကဘဉ်ထီဉ်ယုဉ်မၤသကိးတၢ် လၢထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲး တၢ်အုဉ်ကီၤသးအဂီၢ် ဒီးသ့ဒ်ထီဉ် ပပုၤက လုာ် အတၢ်အိဉ်မူ ဒီးအတၢ်ဒိဉ်ထီဉ်ထီဉ် လၢဂ့ၢ်ဝီကိးကပၤဒဲးန့ဉ်လီၤ. ပဲ ကညီကလုာ် ပတၢ် ကရၢကရိ ခဲလၢာ် ပကဘဉ်ဖိဉ်လိာ်သကိးပစု ဒီးထီဉ်ယုဉ်မၤသကိးတၢ် လၢပသနၢ်ဒုဉ်ဝဲစုာ်စုာ်န့ဉ်လီၤ. ဖဲပအိဉ်လၢ တၢ်လီၤ တတီၤဂ့ၢ်တတီၤဂ့ၢ်, ပဖံးတၢ်မၤတၢ် တမံၤဂ့ၢ် တမံၤဂ့ၢ် ဒီးဖဲပအိဉ်လၢ ထံကီၢ် တဘုဉ်ဂ့ၢ်တဘုဉ် ဂ့ၤန့ဉ် ပကဘဉ်ဖိဉ်ထီဉ်သကိးပသး, ဆိဉ်ထီဉ်သကိးပပဲ **ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီ ဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ** အတၢ်ဂဲၤလိာ်လၢတၢ်မၤလၢပဲၤကညီဒီကလုာ်အထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲးတၢ်ပညိဉ်ကွၢ်စိအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ.ဒ်န့ဉ်အသိး, ဖဲပဘဉ်အိဉ်လၢတၢ်ပၢ်ဆၢအဆၢကတီၢ်ဒီးဂဲၤလိာ်မၤလၢပဲၤကညီကလုာ်အထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲးတၢ်ပညိဉ်ကွၢ် စိန့ဉ် ပကဘဉ်အိဉ်စ့ၢ်ကိးဒီး တၢ်ပၢ်ဆၢ အသးသဒ့ဉ် ထီဘိန့ဉ်လီၤ. ပကဘဉ်ဂီၤကၢ်ထီဉ်ပသးဒီး တၢ်သ့ဒ်ညါနၢ်ပၢ်,တၢ်သ့တၢ်ဘဉ်ဒီးတၢ်ကံာ်တၢ်စိ လၢအလီၢ်အိဉ်တဖဉ်ဒီးကတဲာ်ကတီၤယၢာ်ပသး ထီဘိ လၢခါဆူညါတၢ်ဖံးတၢ်မၤဒီးတၢ်ဘဉ်ကွၢ်ဆၢခဲလၢကယဲတုၤအိဉ်ပုၤတဖဉ်အဂီၢ်န့ဉ်လီၤ.

ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢခိန်နၢ်,ကရၢဖိဒီးကညီဖိခဲလၢာ်သ့ဒ်သ့ဒါ

လၢခံကတၢ်, **ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ** ဒ်အမ့ၢ် ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ လၢဘဉ် တၢ်ကရၢကရိ ဒီးသ့ဒ်ထီဉ်တ့ၢ်ထီဉ်အီၤ လၢကညီဒီကလုာ်အသိး ကရၢအံၤ ကဘဉ်အိဉ်ဆၢ ထၢဉ် ဒီးဂဲၤလိာ် တၢ် လၢကညီဒီကလုာ် အတၢ်ဘဉ်ဘျးအဂီၢ်န့ဉ်လီၤ. အယိ, မ် ကရၢခိန်နၢ်, ကရၢဖိ ဒီးပုၤမၤသကိးတၢ် ခဲလၢာ်ကအိဉ်ဒီးတၢ်တူၢ်ခိဉ်ဟံးသးလၢ **ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ** အံၤ မ့ၢ်ကရၢလၢအကါဒိဉ် ကတၢ် လၢခါဆူညါ ကညီကလုာ် အဘျဉ်အတီၢ်အဂီၢ်န့ဉ်တက့ၢ်. ဒ်န့ဉ်အသိး, မ်ပကဟံးန့ၢ်သကိး မူဒါ ဒီးဂဲၤလိာ်ဆိဉ်ထွဲသကိး **ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢ** အထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲး တၢ်အိဉ်ဆၢထၢဉ် လၢပ သနၢ်ဒုဉ်ပဝဲစုာ်စုာ် တုၤကညီကလုာ် အထံၣ်ဂၢၢ်ကီၢ်သဲး တၢ်ပညိဉ်ကွၢ်စိ လၢထီဉ်ပုၤထီဉ်ဝဲတစုန့ဉ်တက့ၢ်. အဝဲအံၤ မ့ၢ်ယတၢ်ဟ့ဉ်သဆဉ်ထီဉ် **ခွန်အဲဒ်ယုဉ်-ကညီဒီကလုာ်စာဖိုင် ကရၢ** ခိန်နၢ်, သိဉ်ဒု ဒီးပုၤမၤသကိး တၢ်ခဲလၢာ်လၢကညီဒီကလုာ်စာဖိုင်ကရၢတၢ်ကရၢကရိသ့ဒ်ထီဉ်အီၤပုၤထီဉ်(၇၅)နံဉ်အမ့ၢ်နံၤအံၤန့ဉ်လီၤ.
